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Tomasz Czarnecki, nadleśniczy 
Nadleśnictwa Solec Kujawski.

Dokończenie na str. 5

Dokończenie na str. 3

Wyniki wyborów
uzupełniających

Porządek
obrad

V SESJA RM

Na 19 lipca zaplanowano piątą sesję 
r a d y  m i e j s k i e j  z  n a s t ę p u j ą c y m 
porządkiem obrad:

ŘZłożenie ślubowania przez nowo 
wybranego radnego.

ŘPodjęcie uchwały w sprawie zmiany 
budżetu Gminy Solec Kujawski na 2024 
rok.

ŘPodjęcie uchwały w sprawie zmiany 
wieloletniej prognozy finansowej Gminy 
Solec Kujawski na lata 2024 – 2043. 

ŘPodjęc ie  uchwały  w sprawie 
odwołania Skarbnika Gminy Solec 
Kujawski.

ŘPodjęc ie  uchwały  w sprawie 
powołania Skarbnika Gminy Solec 
Kujawski.

ŘPodjęc ie  uchwały  w sprawie 
powołania Młodzieżowej Rady Miejskiej 

O DZIAŁALNOŚCI NADLEŚNICTWA SOLEC KUJAWSKI Z NADLEŚNICZYM 
TOMASZEM CZARNECKIM ROZMAWIA ZBIGNIEW STEFAŃSKI

- W roku stulecia Lasów Państwowych 
nie możemy pominąć na początku rozmowy 
odniesienia do historii. Czy początek Lasów 
P a ń s t w o w y c h  t o  r ó w n i e ż  p o c z ą t e k 
nadleśnictwa?

- Nie do końca. Losy nadleśnictwa na 
przestrzeni tych stu lat były różne. Tereny te 
należały do różnych nadleśnictw jak Bydgoszcz 
czy Cierpiszewo. Były też nadleśnictwa 
mniejsze jak Leszyce, które dzisiaj stanowią 
obręby. W obecnym kształcie nadleśnictwo 
funkcjonuje od 1994 r. Stało się tak dlatego, że 
po dużym pożarze w 1992 r. zostało wydzielone 
Nadleśnictwo Cierpiszewo i stąd obszar 
działania soleckiego nadleśnictwa się zmienił. 
Nadleśnictwo jako takie funkcjonowało już od 
początku lat 80. ubiegłego wieku. Wtedy to 
siedzibę przeniesiono z Cierpiszewa do Solca 
K u j a w s k i e g o ,  a b y  z a g o s p o d a r o w a ć 
nieruchomości po szkole leśnej. Trzeba by 
jeszcze wrócić do końca lat 50. XX w., kiedy 
w granicach obecnego nadleśnictwa miał 
miejsce wielki pożar. Potem zbudowano 

infrastrukturę, w której zakwaterowano 
pracowników, odnawiających las po tych 
zn i szczen iach .  Dop ie ro  na  baz ie  t e j 
infrastruktury powstała szkoła.

- Wygląda więc, że zmiany w naszym 
nadleśnictwie już od samego początku wiążą 
się z pożarami.

- Rzeczywiście powstawanie, ale też kształt, 
zasięg terytorialny tej jednostki był zależny 
w jakimś sensie od pożarów. Na przykład 
w latach 90. wydzielono z nadleśnictwa obszar 
i przekazano go do utworzonego nadleśnictwa 
Cierpiszewo, aby łatwiej było odbudować 
tamtejszy las po spaleniu.

- Przed wiekiem zadania, które stanęły 
przed leśnikami były związane przede 
wszystkim z budową struktur i zapewne 
różnią się od dzisiejszych problemów. 
Z jakimi wyzwaniami musi mierzyć się 
soleckie nadleśnictwo w roku stulecia?

- Jest to trudny rok z wielu powodów. Takim 
w y z w a n i e m ,  k t ó r e  d o t y c z y  z a r ó w n o 
nadleśnictwa, jak i lokalnej społeczności jest 
powstawanie drogi ekspresowej S10, która Kolejny numer 

„Soleckich Wiadomości
z Ratusza” ukaże się

30 sierpnia.

Zachęcamy do lektury.

Przy niespełna 22 proc. frekwencji 
(21,94 proc.) mieszkańcy głosujący 
w wyborach uzupełniających, które odbyły 
się 14 lipca, wybrali radnego z okręgu 
wyborczego nr 5. Mandat obejmie Maciej 
Kuligowski, startujący z KWW MACIEJ 
KULIGOWSKI. Zagłosowało na niego 75 
wyborców. Pozostali kandydaci uzyskali 
następujące poparcie: Krzysztof Broszko 

(KWW PRZYSZŁOŚĆ DLA SOLCA) – 
33 głosy, Wiesław Kowalski (KWW 
SOLECKIE FORUM SAMORZĄDOWE) 
– 28 głosów, Dariusz Tarczewski (KWW 

Dokończenie na str. 3

Jest to trudny rok
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Łączymy się w bólu z naszą Koleżanką 
Agnieszką Jędrzejewską-Stachurą

po stracie 

Syna

Składamy wyrazy głębokiego 
współczucia całej Rodzinie i Bliskim 

Ignacego

Dyrektor, nauczyciele i pracownicy 
Szkoły Muzycznej I st. im. F. Chopina 

w Solcu Kujawskim

Solecki chór Święta Cecylia 30 czerwca br., 
na  zaproszenie  ks .  Dawida Drapały , 
proboszcza parafii pw. Świętego Krzyża 
w Łowiczku oraz inicjatorki remontu świątyni 
Elżbiety Wysockiej (prezes Stowarzyszenia 
Rozwoju Solca Kujawskiego), wystąpił 
z  koncer tem oraz  uświe tn i ł  mszę  św. 
dziękczynną z racji ukończenia remontu 
drewnianego kościoła z 1711 r.

W uroczystości uczestniczyli ks. bp 
Krzysztof Wętkowski, ordynariusz diecezji 
włocławskiej oraz 20. księży z różnych diecezji, 
posłowie i  senator RP, wicemarszałek 
województwa kujawsko-pomorskiego, 
przedstawiciele władz samorządowych powiatu 
aleksandrowskiego i  gminy Bądkowo, 
i n s t y t u c j i  w o j e w ó d z k i c h ,  d a r c z y ń c y 
i wykonawcy prac remontowych oraz licznie 
zgromadzeni parafianie.

Chór Św. Cecylia wykonał kompozycje 
współczesnych kompozytorów amerykańskich 
świetnie prezentując swój kunszt śpiewaczy 
i profesjonalizm. Natomiast dyrygent – Maciej 
Kuligowski, znany z niezwykłej zdolności do 
nawiązywania żywego kontaktu z publicznością 
spowodował, że ostatni utwór pt. „Idź ogłoś to 
w całym Łowiczku” śpiewali wszyscy obecni 
w kościele.

W skrócie
Sierpniowe  rocznice
W sierpniu przypadają trzy rocznice 

wydarzeń bardzo ważnych w historii 
Polski. W Narodowym Dniu Pamięci 
Powstania Warszawskiego, który przypada 
1 sierpnia, wspominamy bohaterów 
walczących o wyzwolenie stolicy z rąk 
niemieckich okupantów. Delegacje złożą 
wiązanki pod pomnikiem Armii Krajowej 
przy kościele św. Stanisława. Tego dnia 
o 17.00 będzie włączona syrena alarmowa. 
Zbiórka delegacji przed urzędem o 16.50. 
15 sierpnia, w Święto Wojska Polskiego, 
upamiętniającego nasze zwycięstwo 
w wojnie z bolszewikami w 1920 r., 
zaplanowano mszę świętą o godz.12.00 
w  k o ś c i e l e  ś w.  S t a n i s ł a w a .  P o 
nabożeństwie dalsze uroczystości pod 
Pomnikiem Niepodległości. Zbiórka 
delegacji przed urzędem o 11.45. Z kolei 31 
sierpnia w Dzień Solidarności i Wolności, 
świę tu jemy roczn icę  porozumień 
sierpniowych kończących strajki w 1980 r., 
podpisanych przez przedstawicieli 
M i ę d z y z a k ł a d o w e g o  K o m i t e t u 
S t ra jkowego  i  ówczesne j  władzy 
komunistycznej, co pozwoliło m.in. na 
zarejestrowanie NSZZ Solidarność. 
Delegacje udadzą się pod pomnik na 
Skwerze Solidarności. Zbiórka przed 
budynkiem urzędu o godz. 10.50. Na te dni 
burmistrz zarządził flagowanie budynków 
i obiektów użyteczności publicznej oraz 
ulic naszego miasta.

Powstaje  Solecka  Rada  Seniorów
Kiedy zamykaliśmy ten numer, do 

urzędu wpłynęło 16 zgłoszeń do rady 
sen iorów,  os iem z  n ich  to  osoby 
r e p r e z e n t u j ą c e  o r g a n i z a c j e 
i  s t o w a r z y s z e n i a ,  p o z o s t a ł e  s ą 
zgłoszeniami indywidualnymi. Ostateczna 
liczba zgłoszeń miała być znana 17 lipca, 
gdyż tego dnia upływał termin ich 
przyjmowania. W sytuacji, kiedy chęć 
pracy w radzie seniorów zadeklaruje 

więcej niż 15 osób, statut przewiduje 
p r z e p r o w a d z e n i e  l o s o w a n i a . 
Wnioskodawcy będą poinformowani 
o jego terminie.

Nagroda  dla  OSP
N i e d a w n o  i n f o r m o w a l i ś m y 

o nagrodzie dla naszej gminy za wysoką 
frekwencję w wyborach do Parlamentu 
Europejskiego. Nagrody za najciekawsze, 
najbardziej oryginalne i najbardziej nośne 
kampanie na rzecz szerokiego udziału 
w eurowyborach trafią również do 
piętnastu kół gospodyń wiejskich, 
jednostek OSP i sołectw. W gronie tym 
znalazła się solecka OSP. Najlepsi 
w każdej z tych kategorii otrzymają 
n a g r o d y  p o  1 0  t y s i ę c y  z ł o t y c h , 
z  p r z e z n a c z e n i e m  n a  i m p r e z y 
integracyjne.

20  lat  w  Unii  Europejskiej
W tym roku minęło 20 lat od wstąpienia 

Polski do Unii Europejskiej. Z tej okazji 
urząd marszałkowski organizuje cykl 
imprez uświetniających tę rocznicę. Na 
10 sierpnia w naszym mieście, przy 
Ośrodku Sportu i Rekreacji, zaplanowano 
Piknik Europejski. Przewidziano mnóstwo 
atrakcji dla najmłodszych. Szczegóły 
niebawem na profilu fb urzędu i stronie 
internetowej.

Wybudują  skatepark
16 lipca gmina podpisała umowę 

z firmą, która wygrała przetarg na 
zaprojektowanie i budowę skateparku (na 
fot. moment przekazania dokumentu). 
Powstanie on na terenach po byłej 
nasycalni. Do przetargu zgłosiły się dwie 
firmy. Korzystniejszą ofertę, na kwotę 
6,577 mln zł, złożyły Skateparki.pl ze 
Zgierza.  Na real izację  inwestycj i 
wykonawca będzie miał 13 miesięcy. 
G m i n a  p o z y s k a ł a  n a  t e n  c e l 
dofinansowanie z Polskiego Ładu.

Zaśpiewał
solecki chór

Koleżance Sylwii Chełminiak 
najszczersze wyrazy współczucia

z powodu śmierci

Teścia
składają

Dyrekcja i pracownicy Centrum Usług 
Społecznych i Warsztatu Terapii 
Zajęciowej w Solcu Kujawskim
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Zapewne większość z nas niejednokrotnie 
słyszała o tym, że warto zakręcić kran podczas 
mycia zębów, wymienić wannę na prysznic, 
naprawić cieknące zlewy czy zamontować 
perlatory. Hasła tego typu często znamy na 
pamięć. Jednocześnie bardzo trudno jest wyjść 
ze  swoje j  s t re fy  komfor tu  i  porzuc ić 
dotychczasowe nawyki. Niestety, wszystko 
wskazuje na to, że jeśli sami nie zadbamy 
o ograniczenie marnowania wody, może jej po 
prostu zabraknąć.

1 497,01 hektara – tyle użytków rolnych 
znajduje się na terenie naszej gminy. Ich plony, 
a co za tym idzie, również komfort życia osób 
zajmujących się tymi terenami, uzależnione są 
od tego, czy w regionie występuje susza oraz czy 
mądrze gospodarujemy wodą. Susza rolnicza 
odbija się także na cenach żywności – 
w szczególności warzyw i owoców. A ilość oraz 
jakość tych produktów powinna być dla nas 
coraz bardziej istotna. Wszystkim nam powinno 
zależeć, aby na sklepowych półkach było jak 
najwięcej produktów - owoców, warzyw, 
produktów mlecznych i mięsnych oraz pieczywa 
pochodzących od lokalnych dostawców, którym 
coraz trudniej może być uzyskać obfite plony.

Coraz trudniej może być też zwierzętom, od 
których zmiany klimatyczne przecież nie zależą, 
a których dotykają one znacząco. Z powodu 
pożarów, topnienia lodowców czy problemów ze 

znalezieniem pożywienia zagrożonych jest coraz 
więcej gatunków – nie tylko tych dla nas 
abstrakcyjnych, np. niedźwiedzi polarnych czy 
pingwinów, których zapewne nigdy nie 
spotkamy twarzą w twarz, ale też chociażby 
pszczół, bez których, jak się szacuje, nasze życie 
na Ziemi nie potrwałoby dłużej niż 8 lat.

Co ciekawe, dostępność zasobów wody 
w Polsce jest stosunkowo niska – na jednego 
mieszkańca przypada ok. 1600 m3 wody 
rocznie, czyli nawet trzykrotnie mniej niż w 
pozostałych krajach Unii Europejskiej. Dlatego 
tak ważne jest to, aby na co dzień dbać o zasoby 
tego cennego surowca w naszym kraju. 
A przecież można to zrobić na wiele bardzo 
prostych sposobów, o których edukowani 
jesteśmy od wielu lat, do których nie zawsze się 
stosujemy. Poza zmianami codziennych 
nawyków (słynne, wspomniane już zakręcanie 
kranu podczas mycia zębów, rezygnacja z wanny 
na rzecz prysznica, naprawa armatury, montaż 
p e r l a t o r ó w … )  m o ż n a  t e ż  c h o c i a ż b y 
s a m o d z i e l n i e  g ro m a d z i ć  i  p o n o w n i e 
wykorzystywać wody opadowe.

Dbajmy o zasoby wody - tego cennego 
surowca - bo już za jakiś czas komunikat 
„niedługo zabraknie wody” może pojawiać się 
nie tylko na domowych ekspresach do kawy, ale 
dotyczyć całego naszego życia!

Alicja Krause

Taki mamy klimat -
- wody może zabraknąć!

Stowarzyszenie na Rzecz Osób 
z Zaburzeniami Psychicznymi „Delfin” ze 
Środowiskowym Domem Samopomocy 
zorganizowało 2 lipca br. spotkanie 
integracyjne w Jura Parku pn. „Sen 
o  Ameryce” ,  w  r amach  p rog ramu 
współfinansowanego  przez  gminę 
„Doceniaj – nie oceniaj”.

W  s p o t k a n i u  b r a ł o  u d z i a ł  1 5 
Środowiskowych Domów Samopomocy 
z naszego województwa oraz Warsztat 
Terapii Zajęciowej z Solca Kujawskiego. 
Można było poczuć atmosferę Ameryki, 
poznać jej symbole, ikony, znane postaci. 
Zabawa przednia, humory dopisywały. 
Również w ramach tego programu 
członkowie stowarzyszenia uczestniczyli 
w wyjeździe edukacyjnym do Gdańska. 
Zwiedzili muzeum II wojny światowej 
i poznali zabytki starego miasta.

- Dziękujemy sponsorom, którzy 
wspomogli  ten wyjazd.  A były to 

S p ó ł d z i e l n i a  M i e s z k a n i o w a 
„Transportowiec”, Drobex – Agro Sp. 
z  o . o . ,  R O S Z A K  C h ł o d n i c t w o -
Klimatyzacja, Zakład Stolarski – Szuwała 
Wiązary, P.W. Focus – Halina i Piotr 
Łabejsza. Zawsze integracja i aktywne 
spędzanie wolnego czasu połączone 
z edukacją wpływają na rozwój naszych 
uczes tn ików –  podkreś l a  Wito ld 
Rutkowski, prezes stowarzyszenia.

Sen
o Ameryce

Wakacyjny czas jest idealny, aby spędzić 
go z biblioteką. I nie chodzi tu wyłącznie 
o czytanie książek, ale także o zajęcia, które 
każdego roku odbywają się w bibliotece. W tym 
roku kreatywne bibliotekarki z Filii dla Dzieci 
przygotowały szereg atrakcyjnych zajęć dla 

osób spędzających czas w Solcu Kujawskim. 
Dzieci biorące w nich udział bawiły się 
doskonale, rywalizując w grach i zabawach 
ruchowych. To wszystko odbyło się przy 
pięknej pogodzie na podwórku za biblioteką. 
Przeciąganie liny, letnia piniata, zabawy 
z wykorzystaniem wody to idealne aktywności 
na letni skwar. Oprócz zabaw na świeżym 
powietrzu na uczestników zajęć czekały gry 
planszowe i wielka kosmiczna odyseja. Podróż 
i spotkanie z istotami pozaziemskimi. Wszystko 
w duchu dbania o klimat naszej planety, który 
jest bardzo ważny, o czym również przekonały 
się dzieci w bibliotece.

Wakacje
w bibliotece

Porządek
obrad

V SESJA RM

Dokończenie ze str. 1

w Solcu Kujawskim oraz nadania jej 
statutu. 

ŘPodjęcie uchwały w sprawie zmiany 
uchwały w sprawie nadania Regulaminu 
Targowiska przy ul. Garbary w Solcu 
Kujawskim.

ŘPodjęc ie  uchwały  w sprawie 
przekazania wniosku z dnia 21 czerwca 
2024 r. właściwemu organowi. 

ŘWolne głosy i wnioski.
Początek obrad o godz. 13.00.

Sesję można śledzić na żywo – 
www.soleckujawski.pl zakładka      
e-sesja. Tam również znajdują się 
materiały archiwalne.

Wyniki wyborów
uzupełniających

Dokończenie ze str. 1
DARIUSZA TARCZEWSKIEGO) – 25 
g ł o s ó w,  To m a s z  P a c e k  ( K W W 
KOALICJA OBYWATELSKA SOLEC 
KUJAWSKI) – 19 głosów, Beata Sulżycka 
(KWW BEATA ANNA SULŻYCKA) – 8 

głosów. Łącznie uprawnionych do 
głosowania w okręgu obejmującym ulice: 
Bydgoską, Do Białej Góry, Ogrodową, św. 
Stanis ława,  Tadeusza Kościuszki , 
Targową, Żeglarską, było 857 osób. 
Wydano 188 kart do głosowania. Tyleż 
samo wyjęto z urny, a wszystkie oddane 
głosy były ważne. Nowo wybrany radny 
złoży ślubowanie podczas sesji rady 
miejskiej, zaplanowanej na 19 lipca. Od 
tego momentu rada będzie liczyła 15 
radnych.
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Maria Pycior, 
z  d o m u  K r u k 
u k o ń c z y ł a 
niedawno sto lat. 
Jej  dzieciństwo 
p r z y p a d a  n a 
burz l iwy  okres 
m i ę d z y w o j n i a . 
O d r a d z a  s i ę 
państwo polskie w 
nowych granicach. 
Po lska  zysku je 
t e r e n y  n a 
wschodzie. Rodzina z okolic Tarnobrzegu 
zostaje przesiedlona w okolice Łucka (obecna 
Ukraina) i tam, w czerwcu 1924 roku 
przychodzi na świat Maria.

Życie na tamtych terenach nie jest łatwe, 

an i  bezp i eczne .  Rodz ina  opuszcza 
niegościnne strony i przenosi się na Pomorze, 
gdzie w końcu trafia do Solca Kujawskiego. 
Dysponując skromnymi środkami kupują 
małe gospodarstwo położone przy obecnej 
ulicy Leśnej. Ziemia tu kiepska, trudno się 
z niej utrzymać. Perspektywa znalezienia 
jakiejkolwiek pracy – niewielka, ponieważ 
panuje duże bezrobocie. Ojciec rodziny 
postanawia wyjechać do Belgii do pracy 
w kopalni. Po pewnym czasie ściąga rodzinę. 
Maria rozpoczyna naukę w belgijskiej szkole 
w obcym sobie języku, ale radzi sobie 
doskonale. Warunki bytowe stworzone tam na 
miejscu dla rodzin górniczych są bardzo 
dobre, jednak praca w kopalni w tamtych 
czasach, to praca wyjątkowo ciężka 
i niebezpieczna. Ojciec po paru latach pracy 

pod ziemią zapada na pylicę płuc. Kończy się 
belgijski sen o lepszym życiu. Rodzina 
zmuszona jest więc powrócić do kraju.

Wracają do Solca. Maria podejmuje naukę 
w szkole powszechnej. Mimo początkowych 
trudności z przestawieniem się na język 
polski, zostaje wkrótce wzorową uczennicą. 
Pieniądze zarobione w Belgii pozwalają 
rodzinie przez jakiś czas na dostatnie życie. 
Mija kilka lat wydawałoby się względnej 
stabilizacji. Nadchodzi jednak rok 1939 
i napaść Niemiec na Polskę. Rodzina ucieka na 
południe, w znane sobie rodzinne strony pod 
Tarnobrzegiem. Jednak i tu dosięga ich 
niemiecki but. W kwietniu 1940 roku 
piętnastoletnią Marię i starszego brata Niemcy 
wywożą do pracy przymusowej  na tereny 
obecnych Czech i Austrii. Przez pięć lat i sześć 
miesięcy wykonuje niewolniczą pracę 
w niemieckim gospodarstwie, sprowadzona 
do roli polskiego parobka u niemieckiego 
pana. Do rodziny powraca dopiero po 
zakończeniu wojny. Potem jest powrót do 
Solca.

W roku 1946 pani Maria Wychodzi za 
mąż. W pobliskim Otorowie prowadzą wraz 
z mężem gospodarstwo rolne. Rodzą się 
dzieci. Wszystko układa się pomyślnie, aż do 
roku 1960, kiedy jej mąż ginie tragicznie 
w wypadku kolejowym. Zostaje sama 
z dwojgiem dzieci w wieku 9. i 13. lat. Z dnia 
na dzień musi przejąć obowiązki męża. 
Gospodarstwo jest tradycyjne, większość 
robót wykonuje się ręcznie. Jest mało maszyn, 
które by to ułatwiały, do podstawowych prac 
polowych używa się koni. Przerasta to 
możliwości jednej kobiety. Może liczyć tylko 
na pomoc dzieci, dlatego myśli o budowie 
domu w mieście.

Żeby zdobyć fundusze na budowę, skupia 
się na uprawie warzyw, które sprzedaje na 
targu w Solcu. Wozi również na targ mleko, 
masło, sery, jaja i drób. W 1963 roku zatrudnia 
się w soleckiej Kobrze produkującej obuwie, 
dzieląc czas na pracę w gospodarstwie 
i fabryce. Jednocześnie organizuje i dogląda 
budowę domu. Po czterech latach od śmierci 
męża jest w stanie wprowadzić się z dziećmi 
do częśc iowo wykończonego domu, 
wybudowanego na wypożyczonej przez jej 
mamę działce w mieście. Mieszkając już 
w Solcu kontynuuje pracę w fabryce obuwia, 
aż do uzyskania wieku emerytalnego.

Będąc na emeryturze zajmuje się domem 
i ogrodem. Wolna nareszcie od trosk 
bytowych i dysponując wolnym czasem, 
postanawia spełnić ciągle odkładane w czasie 
pragnienie. Odwiedza Sanktuaria Maryjne, 
a  n a d e  w s z y s t k o  J a s n ą  G ó r ę ,  ż e b y 
podziękować Matce Bożej za opiekę, do której 
zawsze gorąco się modliła i, jak twierdzi, to 
Ona pomogła jej przetrwać najtrudniejsze 
chwile w życiu.

Zbliżając się do 100 lat pani Maria zaczęła 
już mocno odczuwać trudy długiego 
i pracowitego życia. W 2021 roku, upadając, 
doznaje skomplikowanego złamania kości 
udowej .  Lekarze  n ie  pode jmują  s ię 
przeprowadzenia operacji i odtąd staje się 
osobą trwale leżącą.

W dniu setnych urodzin do dostojnej 
jubilatki udali się burmistrz Adam Michalak i 
Justyna Żebrowska – Dudek, kierownik 
Urzędu Stanu Cywilnego, wręczając list 
gratulacyjny, upominki i bukiet pięknych 
kwiatów.

Jubilatka musiała sprostać
wielu problemom
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Dokończenie ze str. 1

przebiega przez nasz teren. Mimo że droga jest 
potrzebna, jej  przebieg zaburzy nieco 
f u n k c j o n o w a n i e  n a d l e ś n i c t w a  o r a z 
w planowanym przebiegu ograniczy walory 
przyrodnicze.

- Trwa budowa tej drogi. Wycinka, która 
z tym się wiąże, jest już chyba ukończona. Jak 
to wygląda na odcinku przebiegającym przez 
nasze nadleśnictwo?

- Przez teren nadleśnictwa przebiegają dwa 
odcinki – drugi i częściowo trzeci. Najwięcej 
kontrowersji budzi odcinek drugi Emilianowo – 
Solec. Tam wycinka nie jest ukończona. 
Odcinek około 750. metrów bieżących trasy nie 
jest jeszcze pozbawiony drzewostanu.

- Mógłby Pan wyjaśnić jaki wpływ ta 
wycinka będzie miała na ekosystem?

- Nie jestem ekspertem od dróg, więc 
wypowiem się wyłącznie jako przyrodnik, nie 
kompensując wad i zalet tej inwestycji. Na 
p e w n o  z o s t a n ą  p r z e r w a n e  s z l a k i 
komunikacyjne zwierząt, choć częściowo 
zostanie to nadrobione przejściami dla nich. 
Wprawdzie nie są one zlokalizowanie na terenie 
nadleśnictwa Solec, ale będą obsługiwały 
również ten obszar. Jeśli chodzi o nasz teren, 
najbardziej widoczną zmianą będzie zaburzenie 
krajobrazów w miejscach atrakcyjnych dla 
mieszkańców. Są to dwa miejsca – źródliska na 
Wypa l en i s kach  i  uży t ek  na  Rudach . 
Nadleśnictwo Solec Kujawski jest ubogie w 
wodę i leży w dużej mierze na wydmach 
śródlądowych, charakteryzuje się małym 
uwilgotnieniem i małą ilością opadów 
atmosferycznych do 500 mm rocznie. Stąd tak 
duży deficyt wody. Każda ingerencja w miejsca, 
w których ta woda jest, stanowi kłopot. Jaki 
wpływ trasa będzie miała na funkcjonowanie 
źródlisk, nie jestem w stanie powiedzieć. To 
okaże się po wykonaniu prac, jeśli do takich 
dojdzie. Niewątpliwie jednak ten wpływ będzie. 
Dla nas przyrodników i mieszkańców będzie on 
widoczny. Miejsca te nie będą już tak dostępne 
p o d  w z g l ę d e m  t u r y s t y c z n y m 
i wypoczynkowym.

- Są parkingi leśne, z których mogą 
korzystać np. grzybiarze, są wyznaczone 
drogi, po których można się poruszać 
samochodami. Z prezentowanych na stronie 
nadleśnictwa map wynika, że takich dróg jest 
naprawdę niewiele. Czy się Pan z tym 
zgadza?

- Udostępnienie lasu ma być optymalne. 
Z jednej strony zapewniać potrzeby społeczne, 
czyli wjazd powinien być zapewniony w takim 
zakresie, aby las można było zwiedzić 
spacerem. Lasu nie zwiedzamy samochodem, 
lecz głównie pieszo i rowerem. Natomiast nie 
chc ie l ibyśmy  t ego  ruchu  rozp roszyć 
całkowicie. Zwiększyłoby to potencjalnie 
z a g r o ż e n i e  p o ż a r o w e  i  z w i ą z a n e 
z zaśmiecaniem lasu. Drogi udostępnione mają 
s p o w o d o w a ć  s k a n a l i z o w a n i e  r u c h u 
turystycznego. Mają ten las udostępnić, pod 
warunkiem minimalizacji szkód. Jeśli chodzi 
o liczbę tych dróg, jest to sprawa otwarta. Do tej 
po ry  n ie  wpłynę ły  ofic ja lne  wniosk i 
o wprowadzenie zmian w tym zakresie. Jeśli by 
się pojawiły, będę je analizował szczególnie pod 
kątem zagrożenia pożarowego.

- Prasa co pewien czas donosi o pożarach 

lasów. U nas nic takiego się ostatnio nie 
wydarzyło. Czy się mylę? Na co w tym 
kontekście uczuliłby Pan mieszkańców 
przybywających do lasu?

- Nadleśnictwo jest bardzo zagrożone 
pożarami ze względu na ilość opadów 
i charakter drzewostanów. Są to drzewa iglaste 
z  p r z e w a g ą  s o s n y,  n i e z w y k l e  p a l n e . 
Drzewostany są w pobliżu aglomeracji 
miejskiej, co również stanowi zagrożenie 
pożarowe. Faktycznie, ostatnio wielkich 
pożarów udaje nam się uniknąć. W tym roku 
były dwa pożary. Jeden na obszarze jednego ara, 
drugi o powierzchni trzydziestu sześciu arów. 
Dzieje się tak dlatego, że mamy dobrze 
zorganizowany system zapobiegania pożarom. 
Uczulam, że wjazd do lasu dopuszczalny jest 
tylko drogami udostępnionymi dla ruchu 
ko łowego  lub  d rogami  pub l i cznymi . 
Korzystajmy, co zalecam, z wyznaczonych 
miejsc postoju pojazdów. Rozgrzany katalizator 
też może być przyczyną pożaru,  jeśl i 
zaparkujemy auto w miejscu niedozwolonym na 
ściółce. Poza tym, powinniśmy zachować taką 
elementarną ostrożność.  Nie rzucamy 
n i e d o p a ł k ó w,  n i e  r o z p a l a m y  o g n i s k 
w odległości bliższej niż sto metrów od lasu, 
poza miejscami do tego wyznaczonymi. 
Traktujmy to poważnie, gdyż ogień jest 
żywiołem, nad którym trudno zapanować. 
Powstają nieodwracalne straty przyrodnicze, 
a ich regeneracja, powrót do stanu pierwotnego 
trwa dziesiątki, nawet setki lat.

-  Jak dużym gospodarstwem Pan 
zarządza?

- Jest to niespełna 15 tysięcy hektarów. 
W  s k a l i  k r a j u  j e s t e ś m y  ś r e d n i m 
p o w i e r z c h n i o w o  n a d l e ś n i c t w e m . 
Zatrudnionych jest 44. pracowników.

- Ostatnie lata kojarzą się przeciętnemu 
P o l a k o w i  z e  w z m o ż o n ą  w y c i n k ą 
drzewostanów. Jak pozyskiwanie drewna 
wyglądało na przestrzeni tego czasu 
w naszym nadleśnictwie, czy różniło się jakoś 
zasadniczo od tego, co było wcześniej?

- Funkcja produkcyjna lasu jako jedna 
z trzech podstawowych funkcji obok ochronnej 
i społecznej, jest najmniej akceptowalna przez 
społeczeństwo. Ona wiąże się z czasową 
ingerencją w struktury drzewostanów. Poprzez 
te sto lat  gospodarowania przez Lasy 
Państwowe produkcyjność lasów generalnie 
wzrosła. Wzrastało też na przestrzeni lat 
pozyskiwanie drewna. Natomiast nie było 
żadnego n iekont ro lowanego wzros tu . 
Gospodarka odbywa się w sposób planowy, 
masy pozyskiwanego drewna wynikają 
z dziesięcioletnich planów urządzenia lasu. 
Staramy się pogodzić te trzy funkcje, o których 
wspomniałem i uzyskać zrozumienie wśród 
społeczeństwa. Aby zapewnić podstawowe 
potrzeby w zakresie surowca drzewnego, 
nieunikniona jest okresowa ingerencja 
w drzewostan. Zapewniam, że każde wycięte 
drzewo znajduje swojego godnego następcę. 
Nie jest prawdą, że lasów ubywa. Wręcz 
przeciwnie - przybywa ich, co najwyżej 
zastępujemy je młodszym pokoleniem, często 
przebudowując las na bardziej różnorodny 
gatunkowo, bardziej odporny na szkodniki. 
Oczywiście tam, gdzie jest to możliwe ze 
względu na warunki wodne i glebowe, jakie 
dany gatunek potrzebuje. To, że nasze 

nadleśnictwo porasta głównie sosna nie wynika 
z naszego schematyzmu, ale ze słabych 
warunków siedliskowych. W środowisku 
wydmowym, sosna będzie prawdopodobnie 
cały czas dominować. We fragmentach 
żyźniejszych, odpowiednich dla dębów, buków, 
klonów czy lip na małych powierzchniach 
staramy się je wprowadzać. Dzieje się to 
głównie w obrębie Leszyce, na bardziej 
zasobnych siedliskach.

- Jak wygląda sytuacja nadleśnictwa pod 
względem finansowym? Kiedy kilka lat temu 
rozmawiałem z Pana poprzednikiem, nie 
ukrywał satysfakcji, że po długim czasie 
udało się wyjść na finansowy plus.

- W ostatnich latach poprzez zdarzenia 
globalne – pandemia, wojna na Ukrainie, rynki 
się rozchwiały. Były okresowe wzrosty cen 

drewna, co skutkowało późniejszymi spadkami. 
W tej chwili obserwujemy schłodzenie rynku 
drzewnego, ale nie zaburza to jeszcze naszej 
działalności. Nie są to jednak czasy prosperity. 
Owszem, jest stabilność dostaw z naszej strony 
i odbiorcy też starają się realizować umowy, ale 
odbywa się to z większymi problemami, niż 
było kilka lat temu.

- I na koniec, dwie rzeczy. Proszę 
o wskazanie najatrakcyjniejszych miejsc 
w Puszczy Bydgoskiej, do których by Pan 
zaprosił turystów i drugie - czy już można 
wybrać się na grzyby? O miejsca wysypu nie 
pytam. No i wiążące się z tym ewentualne 
zakazy wstępu do lasu.

- Dziś, kiedy rozmawiamy takich zakazów 
nie ma, z pewnymi ograniczeniami jak zakaz 
wstępu na uprawy do 4 metrów wysokości, 
ostoje zwierząt, powierzchnie doświadczalne 
czy obszary zagrożone erozją. Warunki 
pozwalają na korzystanie z lasu. Były ostatnio 
opady, lecz nie na tyle intensywne, aby rosły 
masowo grzyby. Jeszcze sezon na grzybobranie 
się nie zaczął. W naszych warunkach jest to 
raczej jesień. Jeśli chodzi o atrakcje, mam 
pewien kłopot. Jest bardzo atrakcyjna ścieżka 
edukacyjna „Ku źródliskom”. W najbliższym 
czasie zmieni ona nieco swój przebieg, ale 
zachowa te najatrakcyjniejsze punkty. Są 
również warte zobaczenia Łąki Studzienieckie. 
S ą  t a k ż e  w  n a d l e ś n i c t w i e  s k u p i s k a 
starodrzewów, ale z racji objęcia ich ochroną nie 
proponuję odwiedzania, bo tego nie można 
robić w rezerwatach i strefach ochrony 
gatunkowej. Musimy mieć świadomość, że dla 
ruchu turystycznego są wyznaczone określone 
miejsca. I należy to respektować. Tam, gdzie 
możemy, las udostępniamy. Zależy nam, aby 
budować świadomość, jak ten las faktycznie 
wygląda, niczego nie zatrzymujemy tylko dla 
siebie. Leśnicy są w pewnym sensie „wynajęci” 
przez społeczeństwo do zarządzania mieniem 
wspólnym, jakim są lasy. Dlatego między 
innymi organizujemy wiele akcji jak społeczne 
sadzenie lasu. Chcemy, żeby postrzegano nas 
nie tylko przez pryzmat jego użytkowania, ale 
przede wszystkim jego hodowli i ochrony.

- Dziękuję za rozmowę.

Jest to trudny rok
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RUSZYŁA  „PRZYSTAŃ”  SCK
Ruszyła wakacyjna PRZYSTAŃ – to cykl 

imprez i wydarzeń organizowanych przez 
Soleckie Centrum Kultury na parkingu przy 
placówce. Pomysły na tegoroczne wydarzenia, 
prócz koncertów i wspólnych zabaw, krążą 
również wokół sportu i zbliżającej się olimpiady 
i będą nosiły nazwę IGRZYSKA Z KULTURĄ. 
W tym roku SCK podjęło współpracę ze 
S towarzyszen iem „Rezerwat  Kul tu ry 
i Serdeczności”, z którym będzie organizować 
wszystkie wydarzenia sportowe. PRZYSTAŃ 
to również KULTURALNA PRZESTRZEŃ 
MŁODYCH. Centrum kultury zaprasza 
młodzież do współtworzenia tej przestrzeni - to 
właśnie od młodych będzie zależało, jaka ona 
będzie -  czy okaże się salą koncertową, a może 
przestrzenią do warsztatów, studiem nagrań, czy 
po prostu miejscem spotkań i wyrażania samego 
siebie. SCK zaprasza do współtworzenia tego 
miejsca i oferty skierowanej do młodych ludzi: 
krok 1 – wypełnij anonimową ankietę, bez 
k o n i e c z n o ś c i  l o g o w a n i a  - 
ht tps: / / forms.office.com/r/gnQcVunzf8 
odpowiedz na kilka pytań. Więcej informacji o 
Kulturalnej przestrzeni młodych na: https://sck-
solec.com/aktu.../kulturalna-przestrzen-
mlodych/.

5 lipca solecczanie bawili się z Zespołem 
„Etna”, a w ramach Igrzysk z Kulturą odbył się 
Turniej Tenisa Stołowego. 12 lipca do zabawy 

młodzież zaprosił DJ Stranz, zaś przed 
publicznością zaprezentowała się grupa 
taneczna Wolf Team. Natomiast 19 lipca o godz. 
19.00 zapraszamy na zabawę taneczną z DJ 
Zacnym. Dyscyplinami sportowymi, w których 
będzie można konkurować będą kolarstwo 
i biegi. Wydarzenie odbędzie się na parkingu za 
SCK.

A już w najbliższych tygodniach kolejne 
wydarzenia: 26 lipca, godz. 18.30 – Inauguracja 
Letnich Igrzysk Olimpijskich. W ramach 
IGRZYSK Z KULTURĄ zobaczymy soleckie 
kluby sportowe i Kurkowe Bractwo Strzeleckie. 
Obejrzymy również pokaz mistrza Polski Free 
Style Football – Michała Nowackiego. 
2 sierpnia, godz. 19.00 zapraszamy do wspólnej 
zabawy z DJ Łukasz oraz karaoke. Rozegrany 
zostanie również mecz piłki nożnej. 16 sierpnia 
o  g o d z .  1 9 . 0 0  w  r a m a c h  I G R Z Y S K 

Z KULTURĄ turniej badmintona oraz mecz 
piłki nożnej. Na „Przystani” (parking za SCK) 
również o 19.00 odbędzie się koncert zespołu 
ELECTRIO. I na zakończenie – 24 sierpnia 
o godz. 16.00, jak w roku ubiegłym, na Placu 
Jana Pawła II, SCK koncertowo zakończy 
soleckie lato.  Tam też podsumowanie 
IGRZYSK Z KULTURĄ.

Szczegóły wszystkich wydarzeń na Fb 
SCK oraz na www.sck-solec.com.

ŚWIĘTO  WISŁY
9 sierpnia świętujemy nad Wisłą! Tego 

dnia od godz. 16.00 będzie czekała na 
mieszkańców moc atrakcji.  W ramach 
IGRZYSK Z KULTURĄ odbędzie się: turniej 
piłki siatkowej, konkurencje strzeleckie, 
zawody Hobby Horse oraz swoich sił będzie 
można spróbować na torze skimboardowym. 
Ponadto będą: piana party i dmuchańce oraz 
pokaz ratownictwa wodnego. Imprezę 
zakończy koncert szantowego zespołu 
„Kliper”, który już dziś zaprasza do wspólnej 
zabawy tanecznej.

„START” - WYSTAWA  OLIMPIJSKA

Od 11 lipca w Galerii "PRZED" Soleckiego 
Centrum Kultury, można oglądać wystawę pt. 
"START" - to wystawa poświęcona wybitnym 
polskim sportowcom. Wraz z rozpoczęciem 
Igrzysk Olimpijskich najlepsi sportowcy na 
świecie stają do rywalizacji o tytuł mistrza 
olimpijskiego. Z tej okazji Biuro Programu 
„Niepodległa” przygotowało wystawę, która 
prezentuje wspaniałych polskich sportowców 
ostatnich 100 lat. Od igrzysk w Antwerpii 
w 1920 roku, na które Polacy nie wyjechali 
p r z e z  s y t u a c j ę  n a  f r o n c i e  w o j n y 
z bolszewikami, po przesunięte o rok Tokio 
2020 i zimowy Pekin 2022, nazwiskami 
reprezentantów pisana jest wielka historia 
sportu. Wystawa jest prezentowana w ramach 
IGRZYSK Z KULTURĄ. Będzie można ją 
oglądać do końca wakacji.

W  GALERII  HOMO  FABER 
W Galerii Homo Faber SCK otwarto 

wystawę podsumowującą rok zajęć malarskich 
g r u p :  „ U l t r a m a r y n y ” ,  „ B e l l e  A r t e ” , 
młodzieżowej - prowadzonych w SCK przez 
instruktora Henryka Kłosińskiego oraz 
wystawy prac rzeźbiarskich, prowadzonych 
w przez rzeźbiarza Janusza Maya. Wystawę tę 
będzie można oglądać do końca lipca.

WAKACJE  W  SCK
Tym, którym nie udało się zapisać na 

półkolonie, SCK oferuje szereg innych zajęć 

i atrakcji. W każdym wakacyjnym tygodniu 
w ofercie mnóstwo warsztatów: 23 lipca na 
godz. 11.00 i 17.00 PLENER MALARSKI. 
Warsztaty w plenerze są propozycją dla dzieci w 
wieku od 7 do 14 lat. Odbędą się w parku. 
Wymagany jest odpowiedni strój, gdyż farby 
akrylowe są trudne do usunięcia z ubrania. 
Odpłatność za zajęcia to 20 zł.

24  l ipca  t akże  o  11 .00  i  17 .00  - 
WARSZTATY PLASTYCZNE dla dzieci 
w wieku 6-14 lat. Na zajęciach uczestnicy 
wykonają wakacyjną kartkę pocztową z Solca 
Kujawskiego w technice gwaszy. Udział 
w warsztatach jest bezpłatny. 25 lipca (11.00 
i 17.00) SCK zaprasza dzieci w wieku 7-14 lat, 
n a  WA R S Z TAT Y  R Z E Ź B I A R S K I E 
W GLINIE. Odpłatność za zajęcia to 20 zł. 

6 sierpnia (11.00 i 17.00) WARSZTATY 
FILCOWANIA NA MOKRO -  zajęcia 
skierowane są do dzieci w wieku 7 - 12 lat. 
Filcowanie to proces łączenia włókien, przy 
użyciu ciepłej wody, mydła, nacisku i tarcia 
wilgotnej warstwy wełny czesankowej. Podczas 
zajęć dzieci nauczą się wykonywać podkładkę 
pod kubek i filcową biżuterię. Ręczne filcowanie 
wełny jest bardzo popularną metodą edukacji 
artystycznej i terapii. Pomaga rozwijać 
zdolności manualne i artystyczne u osób 
w każdym wieku. Odpłatność za zajęcia to 20 zł. 

7 sierpnia (11.00 i 17.00) - FARBY 
Z KWIATÓW, OWOCÓW I WARZYW. 
Malowan ie  ba rwnikami  z  roś l in  j e s t 
kreatywnym sposobem na połączenie natury 
i sztuki. Zajęcia skierowane są do dzieci 
w wieku od 6 - 12 lat. Podczas warsztatów dzieci 
namalują swoją wymarzoną łąkę za pomocą 
naturalnych barwników wytwarzanych 
z owoców, warzyw, przy użyciu pędzli z igieł, 
patyków i liści. Te warsztaty to idealny sposób 
na wprowadzenie dzieci w magiczny i kolorowy 
świat roślin. Udział jest bezpłatny. 

8 sierpnia (11.00 i 17.00) - twórcze 
warsztaty artystyczne z tworzenia MAKRAMY. 
U c z e s t n i c y  w ł a s n o r ę c z n i e  w y k o n a j ą 
niepowtarzalną, wiszącą ozdobę ze sznurków 
bawełnianych. Zajęcia dla  dzieci w wieku od 7 - 
12 lat. To idealna propozycja dla wszystkich 
początkujących, którzy zaczynają swoją 
przygodę z makramą. Tworzenie makramy 
rozwijają koncentrację, relaksuje i uczy 
cierpliwości. Odpłatność za zajęcia to 20 zł.

13 sierpnia (11.00 i 17.00) – Malowanie 
dźwięków. Warsztaty plastyczno - muzyczne. 
Uczestnicy będą mieli szansę rozwinąć 
i pokazać swoją artystyczną duszę poprzez 
przelewanie dźwięków różnych instrumentów 
i  z n a n y c h  m e l o d i i  n a  p a p i e r.  U d z i a ł 
w warsztatach jest bezpłatny.

14 sierpnia (11.00 i 17.00) – Warsztaty z 
tworzenia instrumentów perkusyjnych. 
Uczestnicy wykorzystają swoje umiejętności 
manualne do tworzenia grzechotek oraz 
bębnów. Po wykonaniu instrumentu - krótki 
kurs gry na perkusjonaliach i nauka prostego 
rytmu w zespole. Zajęcia uczą również, w jaki 
sposób można wykorzystać ogólnodostępne 
materiały do tworzenia prostej i zabawnej 
sztuki. Po zakończeniu warsztatów uczestnicy 
będą mogli zabrać stworzone przez siebie 
instrumenty do domu. Udział w warsztatach jest 
bezpłatny.

Zapisy na zajęcia w sekretariacie SCK lub 
pod nr tel. 52 387 01 57. Liczba miejsc 
ograniczona.

 ''SKLEP  Z  FACETAMI'' 
W SCK wystąpi TEATR OLD TIMERS 

GARAGE z komediowym spektaklem 
teatralnym pt. „Sklep z facetami”. Bilety do 
nabycia w kasie SCK, przez www.sck-
solec.com oraz kupbilecik.pl. Szczegóły i opis 
wydarzenia znajdziecie na www.sck-solec.com 
oraz Fb SCK. 18 października, godz. 19.00.

Kulturalny
przekładaniec



7

Wydawca dwutygodnika: 

Urząd Miejski, ul. 23 Stycznia 7, 

86-050 Solec Kujawski.

Tel. 52 - 387 - 01 - 32

e-mail: rzecznik@soleckujawski.pl

Redaguje Zbigniew Stefański.

Druk:                     Józef Śmigaj,

Solec Kujawski.

Sport i rekreacja

Na początku czerwca soleckie Koło 
Miejskie Polskiego Związku Wędkarskiego 
nr 125 zorganizowało doroczny turniej 
wędkarski dla dzieci z okazji ich święta. 

Zawody odbyły się jak zwykle na jeziorze 
w Plątnowie. Kolejna rywalizacja odbyła się 
7 lipca. Tym razem były to Spinningowe 
Z a w o d y  O k r ę g o w e  i m .  A n t o n i e g o 
Nawrockiego. Miejsce zawodów – Wisła. 
W tegoroczne wakacje przed wędkarzami 
jeszcze dwie ważne imprezy dla emerytów 
i rencistów. 20 lipca i 10 sierpnia na Jeziorze 
Nowe w Suchatówce. Poza tym, regularnie 
odbywa się rywalizacja w licznych zawodach o 

prymat wśród członków Koła 
Miejskiego. Z kolei o ósmej 
edycji spotkania z wędką dla 
dzieci poinformował zarząd 
ROD „Zgoda”. Jak co roku nie 
zawiedli sponsorzy i nagród, 
które otrzymują wszyscy 
uczestnicy, było co niemiara. 
Lody, frytki, wata cukrowa 
i kiełbaski z grilla też musiały 
być. Za rok kolejne spotkanie.

Spotkania
z wędką

Środowiskowy Dom Samopomocy 
realizując cele statutowe w szczególności 
integrację osób niepełnosprawnych z Naszego 
Domu ze społecznością lokalną, zorganizował 
w czerwcu, na Placu Jana Pawła II, spotkanie 
integracyjne - konkurs „Łowienie Rybek” dla 
dzieci z soleckich przedszkoli. Do konkursu 
przystąpiło osiem grup przedszkolnych 
z czterech placówek, łącznie było to 140. dzieci 
w wieku od 4-6 lat. 

Przed przystąpieniem do konkursu 
przedszkolaki wysłuchały informacji na temat 
niepełnosprawności, równości, integracji oraz 
uczciwego i dokładnego wykonania zadania. 
Dzieci z dużym zaangażowaniem łowiły rybki 
w fontannach. Przydały się bystre oczka, 
sprawne ręce oraz wiele cierpliwości. 

Dzieci mogły wykazać się umiejętnościami 
w kąciku plastycznym malując rybkę i zostały 
zachęcone do wzięcia udziału w konkursie 
ogłoszonym przez ŚDS kontynuując pracę 
w przedszkolach wykonując w grupie tło do 
wykonanych rybek. Konkurs ma na celu 

rozwijanie umiejętności pracy w grupie, 
wyobraźni i kreatywnego myślenia. 

U c z e s t n i c y  Ś D S  z a p r e z e n t o w a l i 
przedstawienie kukiełkowe pt. „Wróżka 
Kwiatuszka i króliczek Puchatek”, którego 
mottem przewodnim było „ Nie wszyscy 
możemy być tacy sami, lecz każdy jest 
interesujący w inny sposób”.

Każde z dzieci otrzymało dyplom oraz 
słodki przysmak. Na znak zintegrowania się 
wręczono podziękowania przedstawicielom 
przedszkoli  symbolu maskotki-  rybki 
wykonanej przez uczestników ŚDS oraz 
upominków dla grup, które zawierały cukierki 
i przybory szkolne. Dzięki konkursowi solecki 
rynek ożył muzyką. Były zabawa z klaunem 
i zdjęcia w fotobudce. Konkurs przebiegał 
w atmosferze śmiechu, radości, był okazją do 
z i n t e g r o w a n i a  s i ę  z  o s o b a m i 
z niepełnosprawnościami oraz dziećmi z innych 
s o l e c k i c h  p r z e d s z k o l i .  W s z y s t k i m 
zaangażowanym w przedsięwzięcie serdecznie 
dziękujemy.

Beata Rogowska

Łowili rybki
w fontannie

Sportowy
kalejdoskop

Solecki Klub Turystów Pieszych PTTK 
„Horyzont” zorganizował 13 lipca rajd do 
Ostromecka. Zbiórka uczestników miała 
miejsce przy soleckiej przystani WOPR 
„Salina”. Dzięki wsparciu ratowników 
wodnych, możliwy był transport turystów na 
drugi brzeg Wisły. W wędrówce wzięło udział 
dwudziestu piechurów z Solca Kujawskiego 
i Bydgoszczy. Znaczna część trasy wiodła 
czarnym szlakiem im. prof.  Krystyny 
Wyrostkiewicz. Warto podkreślić, że dzięki 
pracy grupy znakarskiej działającej przy 
Oddziale PTTK przy Klubie Inspektoratu 
Wsparcia Sił Zbrojnych w Bydgoszczy, czarny 
szlak został znakomicie odnowiony! Główną 
atrakcją dla uczestników rajdu był naturalnie 
Zespół Pałacowo-Parkowy w Ostromecku. 
W barokowym Pałacu Starym znajduje się 
kolekcja zabytkowych fortepianów ze zbiorów 
Andrzeja Szwalbego. W XIX - wiecznym 
Pałacu Nowym można zaś skorzystać m.in. 
z  r e s t a u r a c j i .  P o d c z a s  u r z ą d z o n e g o 
w Ostromecku postoju, każdy z uczestników 
mógł sam wybrać, na co przeznaczy wolny czas. 
Niektórzy wykorzystali go także na odpoczynek 
w parku. Droga powrotna wiodła do Czarnowa, 
skąd  –  ponownie  dz ięk i  uprze jmośc i 
ratowników WOPR-u – piechurzy zostali 
przetransportowani na solecki brzeg Wisły. 
Łącznie turyści pokonali dystans ok. 25 
kilometrów. Dziękujemy wszystkim za udział 
w rajdzie i tradycyjnie do zobaczenia na szlaku!

Łukasz Wojtecki

Rajd
do Ostromecka

BEZPŁATNIE  NA  BASEN
Do 30 sierpnia z bezpłatnych wejść na 

basen mogą skorzystać dzieci i młodzież 
szkolna z Gminy Solec Kujawski.  Oto 
podstawowe zasady. Na basen wchodzimy za 
okazaniem ważnej legitymacji szkolnej (na czas 
pobytu na basenie legitymacja pozostaje 

w kasie). Dzieci w wieku do 10 lat wchodzą 
z opiekunem. Opiekun wykupuje bilet ulgowy. 
Jednorazowe wejście na basen (maksymalnie 40 
uczniów) trwa godzinę zegarową (łącznie 
z ubraniem się). Obowiązują czepki, klapki 
basenowe i typowe stroje kąpielowe (zakaz 
kąpieli w szortach). Bezpłatne wejścia 
obowiązują  w dni  powszednie  t j .  od 
poniedziałku do piątku w godzinach: 7.30, 
9.00, 10.30, 12.00 oraz 13.30. Osoby, które 
będą przedłużały pobyt na basenie ponad 
ustalony czas, nie będą wpuszczane bezpłatnie 
na basen. Zajęcia odbywają się pod opieką 
ratowników.

O  PUCHAR  BURMISTRZA
W turnieju brydża sportowego, rozegranego 

6 lipca w soleckim OSiR uczestniczyły 44 pary, 
reprezentujące kluby z Bydgoszczy, Torunia, 
C h e ł m n a ,  Ś w i e c i a ,  A l e k s a n d r o w a 
Kujawskiego, Więcborka, Brodnicy, Bielska, 
Gdańska oraz Solca Kujawskiego (trzy pary). 
Rozegrano czterdzieści rozdań na zapis 
maksymalny. Po kilkugodzinnych zmaganiach 
najlepsze miejsca zajęły zespoły: Aleksander 

Skop i Leszek Kawski (62,52 proc.), Rafał 
i Michał Maszendowie (61,46 proc.) oraz 
Wiesław Pytliński i Bogusław Kowalczyk 
(61,06 proc.). Solecka para Arkadiusz 
Stanisławski i Tadeusz Żurek uplasowała się 
na 19. miejscu. Kilkunastu uczestników 
reprezentowało kluby pierwszo i drugoligowe 
oraz grające w ekstraklasie. Jak podkreśla Rafał 
Kusz, prezes MLKS, turniej zorganizowano 
przy wsparciu soleckiego urzędu oraz OSiR-u.

NOWE  KARTY  NA  BASEN
W związku z wprowadzeniem nowego 

systemu kasowego, informujemy klientów 
basenu posiadających karty abonamentowe, że 
tylko do 30 września 2024 r. istnieje możliwość 
p r zed łużen i a  t e rminu  ważnośc i  ka r t 
nieaktywnych posiadających środki do 
wykorzystania. Po tym terminie nie będzie 
możliwości zasilenia takiej karty, przedłużenia 
terminu jej ważności oraz zwrotu kaucji za nią. 
Obecnie w sprzedaży są już nowe karty 
abonamentowe, które można zakupić w cenie 
20 zł i jest to opłata bezzwrotna.
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